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of the results of applying the technology of formation of ethno-cultural competence of students, proposed by the author, 
is presented. Different performance criteria were evaluated by various methods. To this end, we have developed a 
special questionnaire for students. In addition to the assessment of the nine indicators of ethno-cultural competence of 
students conducted a survey, assessment by three indicators (“knowledge of their ethnic culture, knowledge of other 
ethnic cultures”, “strategy of behavior in a conflict situation”) was carried out with the help of the expert survey. Very 
interesting was the comparison of the values of indicators of ethnic and cultural competence identified at various stages 
of the research. The result was confirmed by the efficiency of the formation of ethno-cultural competence of students 
in continuous and successive educational system “College-University”. The data analysis leads to the conclusion that 
after carrying out of experimental work has dramatically increased the performance of all criteria. Thus, students who 
complete an appropriate cycle of the technology of formation of ethno-cultural competence in College, later, infusing  
in the educational process of the University, not only are the owners of the higher level of this competence, but also a 
catalyst in this process for other students participating in the experiment (not exposed to technology before entering 
the University).
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В статье рассматриваются особенности практико-ориентированного обучения, которое широко приме-
няется при подготовке бакалавров естественнонаучных специальностей педагогического направления. Одним 
из аспектов практико-ориентированного подхода в обучении является выполнение научно-исследовательских 
работ при изучении природных объектов в ходе полевых практик в натурных условиях. Образовательная и 
научно-исследовательская работа студентов успешно осуществляется во время полевой практики по геогра-
фии почв. Она следует после теоретического изучения курса географии почв с основами почвоведения и яв-
ляется неотъемлемой частью учебного процесса в подготовке будущего учителя географии. Цель исследова-
ния - применение практико-ориентированного подхода при изучении морфологических свойств почв на терри-
тории междуречья Казанки и Ноксы (Нижнемешинский ландшафтный район Республики Татарстан) в зависи-
мости от особенностей рельефа в ходе полевой практики.

PRACTICE-ORIENTED TEACHING STUDENTS DURING  
THE FIELD PRACTICES OF SOIL GEOGRAPHY

Kadirova R.G., Smirnova E.V.

Kazan (Volga region) Federal University, Kazan, Russia  
(420008, Kazan, street Kremlevskay,18),  

e-mail:kadrezeda@yandex.ru

The article discusses the features of practice-based learning, which is widely used in the preparation of 
undergraduate natural sciences pedagogical direction. One of the aspects of practice-oriented approach to learning is 
to perform scientific research in the study of natural objects in the field practices in natural conditions. Educational 
and researching work of students successfully carrying out during field practice of soil geography. It follows after 
theoretical study of the course with the basics of soil geography and soil science is an integral part of the educational 
process in the preparation of future teachers of geography. The purpose of the study - the use of practice-oriented 
approach to the study of morphological properties of soils in the territory between the rivers Kazanka and Noksa 
(Nizhnemeshinsky landscape region of the Republic of Tatarstan), depending on terrain features in the field of practice.
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Рассмотрена актуальность формирования профессиональной грамотности студента экономических спе-
циальностей в системе СПО. Обозначены противоречия в системе СПО. Выделены принципы педагогической 
помощи для реализации педагогического потенциала системы СПО в формировании профессиональной гра-
мотности специалиста экономической сферы среднего звена. Определены приемы и методы, выделены основ-
ные принципы профессиональной подготовки студента экономических специальностей в системе СПО, пред-
ставлены результаты контрольных и промежуточных срезов в процессе формирования профессиональной гра-
мотности, доказано научное понимание профессиональной грамотности студента как когнитивного компонен-
та профессиональной компетентности, что является вкладом в разработку научных основ профессионального 
образования для новых прикладных исследований проблем становления профессиональной компетентности 
специалиста экономического профиля.


